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Handikapprådet 

 
Datum 2023-05-23 
Tid 13:15 – 15:00 
Plats Sporthallen, Teorisalen 
Deltagare Sebastian Larsson (M) 

Cecilia Åhlberg (M) 
Carin Malm (KD) 
Maivor Larsson, Reumatikerföreningen 
Britt-Marie Lundgren Ståhl, Attention 
Peter Ståhl, Attention 
Stig Kjellberg, Dalarnas Dövas Förening 
Ingrid Bröms, Demensföreningen  
Sekreterare, Sophia Ek 
Sekreterare, Andriette Ivarsson 

 

1. Mötets öppnande  
Kommunstyrelsens ordförande, Sebastian Larsson förklarar mötet öppnat. 

2. Godkännande av dagordning 
Dagordningen godkänns. 

3. Presentationsrunda 
Samtliga närvarande presenterar sig. 

4. Val av ordförande och vice ordförande 
Tillförordnad kundtjänstchef Andriette Ivarsson föreslår att utse Sebastian 
Larsson som ordförande i Handikapprådet under mandatperioden 2023 – 
2026. 
 
Beslut: Handikapprådet beslutar att välja Sebastian Larsson som ordförande 
samt på ordförandens förslag avvakta med att välja vice ordförande tills 
arbetsordningen är reviderad.  
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5. Mötesdatum hösten 2023 
26/9 13:15-15:00 

23/11 13:15-15:00 

Föreslagna mötesdatum för Handikapprådet godkänns. Ordföranden 
informerar om att om behov finns så kan vi lösa att man kan delta vid möten 
via digital länk. 

6. Diskussionspunkt: Revidering av Handikapprådets 
arbetsordning 

Tillförordnad kundtjänstchef Andriette Ivarsson informerar kort om vad den 
gällande arbetsordningen innefattar. Den är tio år gammal och behöver 
revideras. Arbetsordningen reglerar flera olika råd i samma dokument, vilket 
inte är hållbart utifrån att de olika råden skiljer sig åt. Översyn sker av andra 
av kommunens råd. Brottsförebyggande rådet har redan fått ny 
arbetsordning. Det finns ett behov av att se över alla.  

Förvaltningen gör ett förslag till ny arbetsordning och sedan lyfts det i 
Handikapprådet för synpunkter innan beslut ska fattas av kommunstyrelsen.  

Diskussion: 

Stig Kjellberg (DDF): Jag ska försöka påverka och ändra arbetsordningen. 
De sista fem, sex mötena hade vi aldrig med några ungdomsrepresentanter 
och det bör vara med i arbetsordningen. Region Dalarna, ska de inte ha 
någon representant med? 

Carin Malm (KD): Man borde kunna representera sig själv om man är ung 
och har funktionshinder och inte behöva vara med i något förbund.  

Ordföranden tar med sig frågorna. 

7. Information om Program för främjande av 
funktionsnedsattas livsvillkor i Leksands kommun (tidigare 
Handikappolitiskt program) 

Sophia Ek informerar om bakgrunden till revideringen av det tidigare 
Handikappolitiska programmet för Leksands kommun, nu benämnt Program 
för främjande av funktionsnedsattas livsvillkor i Leksands kommun. 

Styrdokument i kommunen ska revideras kontinuerligt. Det 
handikappolitiska programmet var från 2015, så en revidering var av största 
vikt sedan en tid tillbaka. Utgångspunkten i uppdraget var det gamla 
programmet. Direktiven i uppdraget innebar som en nyhet att programmet 
denna gång skulle utgå från relevanta delar i Vision 2030 för att få ett längre 
perspektiv. Tidigare hade vissa utvalda politiska mål kopplats till 
programmet, vilket blir mer kortsiktigt eftersom målen förändras ungefär 
vartannat år. Programmet ska revideras vart fjärde år i samband med ny 
mandatperiod. 
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Programförslaget gick ut på remiss till de förtroendevalda i dåvarande 
Handikapprådet för cirka ett och ett halvt år sedan. Endast två 
förtroendevalda återkopplade på förslaget. Hösten 2022 skickades både det 
nya och det gamla programmet även ut på remiss till föreningsdeltagarna i 
Handikapprådet för insamlande av synpunkter och då återkopplade endast 
två personer. Därefter lyftes programmet vidare för politiskt beslut under 
våren 2023 via allmänna utskottet, kommunstyrelsen och till sist 
kommunfullmäktige som igår, 2023-05-22, antog programmet för främjande 
av funktionsnedsattas livsvillkor. 

Diskussion: 

Stig Kjellberg (DDF): När mejlet gick ut svarade vi inte från DDF för att vi 
tänkte att man skulle diskutera programmet på plats med alla. Vi tycker att 
man skulle ha väntat. Beklagar att vi som förening inte yttrat oss. Anser 
också att det i programmet borde stå vilka åtgärder man tänkt göra.  

Carin Malm (KD): Om det här programmet ska ha någon koppling till det 
här rådet. Hur ska det se ut då?  

Svar från ordföranden: Det är i det här rådet som det här dokumentet ska 
vara levande och man ska föra dialog. 

Peter Ståhl (Attention) Vi är väl här för att göra det bättre i samhället och 
förbättra för alla. Hur ska vi göra i fortsättningen? Vår grupp skulle till 
exempel behöva en social tolk som förmedlar mellan myndigheter, 
sjukvården, bilskolläraren.  

Svar från ordföranden: Det är i Handikapprådet vi behöver lyfta perspektiv 
och problem för att det ska kunna gå vidare. Det är det som är 
Handikapprådets syfte.  

Stig Kjellberg (DDF): Vi måste alltså vid varje specifikt tillfälle lyfta 
synpunkter, till exempel detta med av webbsändningar och minskning av 
personal inom boendestöd, vilket påverkar våra grupper.  

Svar från ordföranden: Arbetet pågår med att texta webbsändningarna från 
KF. Frågan om det stämmer att personalen inom boendestöd har minskat och 
i så fall varför lyfts vidare till sociala sektorn via sekreteraren. 

 

Kommunens ekonomi 2023-2024  

Ordföranden informerar: De två åren vi står inför är de tuffaste åren 
någonsin. Det är bara att konstatera att pengar alltid är en begränsning. Vi 
behöver alltid prioritera. 85 % av våra pengar går till utbildning och omsorg. 
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8. Diskussionspunkt: Namnbyte Handikapprådet 
Det har förekommit en dialog om förslag om ändring av namn på 
Handikapprådet tidigare, säger ordföranden. I samband med att man antar en 
ny arbetsordning kan man ändra namnet. Stig Kjellberg (DDF) föreslår att 
det ska heta Funktionshinderrådet. 

9. Presentation av ny sekreterare 
Ännu finns ingen ordinarie sekreterare för Handikapprådets möten, så tills 
vidare kan rådet kontakta Sophia Ek om man vill väcka ärenden till 
nästkommande möte. 

10. Information från kommunen 
Ordföranden informerar: 

Rekrytering socialchef 

• Rekryterat en ny socialchef från Kungsör, Isabella Piva Hultström. 
Börjar 2023-08-07. Hon kommer att bjudas in till detta råd framöver. 

Bostäder  

• För det nya bostadsområdet Lummerhöjden vid Leksands Strand är 
280 boenden planerade. Man är inne på slutskedet av 
detaljplanearbetet och förhoppningsvis kan det börja byggas i slutet 
av 2024. Blandning av bostäder: villor, hyresrätter, bostadsrätter, 
parhus, kedjehus. Det är vårt största område vi någonsin har byggt. 
Mer information finns på Leksands kommuns hemsida. 

• Cirka 3 600 personer står i bostadskö till det kommunala 
bostadsbolaget, kön växer i snitt med cirka en (1) person per dag. 

Limsjöänget – ICA:s etablering 

• Detaljplanen har vunnit laga kraft och man gör nu kompletterande 
undersökningar. Det har varit ett långt arbete med att ta fram en 
detaljplan för ICA som vill bygga en ny butik. Ambitionen är att ICA 
ska komma in med ett bygglov och att man ska bygga en ny 
matbutik. Det kommer att behöva förstärkas upp en hel del gällande 
gång- och cykelvägar. 

Ny översiktsplan 

• Ett stort övergripande dokument för vad vi vill göra med mark, 
vatten och luft och pekar ut riktningen på utvecklingen i Leksand, 
ambitionen är att det ska ta sikte på år 2050. I arbetet med ny 
översiktsplan är Handikapprådets synpunkter viktiga. Via webben 
fick kommunen in ca 3 500 inspel. Detta borde vara ett kommande 
tema där föredragning ska göras så att man får insyn för att sedan 
komma med synpunkter och inspel.  
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11. Information från anhörigstöd 
Anhörigkonsulent, Katarina Leander kunde inte delta vid mötet, men 
lämnade skriftlig information via sekreterare: 

• Anhörigstöd har flyttat från Noretgården och finns sedan januari 
2023 i gemensamma lokaler tillsammans med Beroendeenheten 
Haga.  På Hagagatan 8, bottenvåningen, i Leksand, i det gula 
tegelhuset bredvid OK/Q8 i samma byggnad som Leksandsbostäder 
och Socialtjänsten. 
 

• Det är ett kontinuerligt flöde av nyinkomna ärenden där 
anhörigkonsulenten erbjuder enskilda stödsamtal med anhöriga för 
att ge stöd, råd och vägledning utifrån respektive anhörigproblematik. 
En stor grupp är närstående till personer med demenssjukdom eller 
kognitiv svikt men även ärenden med psykisk ohälsa, cancer, stroke, 
neuropsykiatri och palliativ sjukdom är förekommande. Missbruk 
och beroendeproblematik har beroendeenheten huvudansvar för och 
erbjuder både enskilda stödsamtal och anhöriggrupper.     
 

• Under våren har det ordnats frukostträffar för anhöriga som vårdar 
närstående i hemmet samt för de som har sin närstående på 
kommunens SÄBO.  
 

• Tillsammans med familjeteamet genomförs just nu NPF- 
föräldragrupp för föräldrar till barn och unga med NPF 
(Neuropsykiatrisk funktionsnedsättning) Efterfrågan var väldigt stor 
så det ordnades två grupper i stället för en som det var tänkt från 
början. 20-talet föräldrar har deltagit.      
 

• Varje onsdag eftermiddag är det drop-in på anhörigstöd och 
möjlighet finns då att träffa anhörigkonsulenten utan att behöva boka 
tid.  
 

• Under våren har två samtalsträffar med inriktning psykisk ohälsa 
hållits.  
 

• I samverkan med brukarorganisationerna Attention (NPF) och SPES 
(suicidprevention och efterlevandestöd) erbjuds anhörigträffar i 
anhörigstöds lokaler men arrangeras utav ideella krafter.   
 

• På anhörigstöds hemsida finns mer information om vilka vi vänder 
oss till och hur vi arbetar.  

https://www.leksand.se/medborgare/omsorg-och-stod/vuxna-
anhoriga/anhorigstod/ 

Stig Kjellberg (DDF): För ungefär ett år sedan skulle det vara ett samtal om 
demens på biblioteket, men det blev en miss i bokning av teckenspråkstolk.  
Vi har fått löfte om att det ska ordnas ett nytt möte med tolk. 

Sekreteraren kontaktar anhörigkonsulent Katarina Leander i frågan. 

https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.leksand.se%2Fmedborgare%2Fomsorg-och-stod%2Fvuxna-anhoriga%2Fanhorigstod%2F&data=05%7C01%7Csophia.ek%40leksand.se%7C48d162b6b0b94d3e3e2208db5b693d20%7C458233a232f2473b899c3b9408bde6f6%7C0%7C0%7C638204279766741879%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=G0b9ohtEECNt2A1y8W%2BvQyknwZ%2Bef%2FHTdaezDQTGP4w%3D&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.leksand.se%2Fmedborgare%2Fomsorg-och-stod%2Fvuxna-anhoriga%2Fanhorigstod%2F&data=05%7C01%7Csophia.ek%40leksand.se%7C48d162b6b0b94d3e3e2208db5b693d20%7C458233a232f2473b899c3b9408bde6f6%7C0%7C0%7C638204279766741879%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=G0b9ohtEECNt2A1y8W%2BvQyknwZ%2Bef%2FHTdaezDQTGP4w%3D&reserved=0
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Svar från Katarina Leander 2023-05-25:  

Gällande föreläsningen kring Alzheimers sjukdom som hölls av läkaren 
Björn Lennhed på St. Persgården, så har jag har mejlat Björn men inte fått 
någon återkoppling därav ingen föreläsning. Föreläsningen med Björn är den 
enda föreläsningen som vår verksamhet har ordnat efter pandemin. Till 
hösten finns planer på att ordna nya föreläsningar med olika teman så då blir 
det omtag utifrån flera perspektiv.  
 

12. Information från föreningarna/organisationerna 
Stig Kjellberg (DDF):  

• Föreningen firade 110 år nyligen.  

• Varje år firar vi teckenspråkets dag 14 maj och det är tack vare att 
riksdagen godkände teckenspråket det datumet.  

• Gjort ett handlingsprogram för 2023-2025 vilket handlar om att 
stärka rätten till teckenspråk, god hälsa och välfärd, minska 
fattigdom, stärka dövrörelsen. Både på regional och kommunal nivå. 
(Handlingsprogrammet skickas till sekreterare som bilaga till 
mötesanteckningarna.) 

• Vårt riksförbund kommer att ha sitt förbundsmöte på Västanviks 
folkhögskola. 

• Bra att känna till att vi har en föreningslokal som ligger vid Dalarnas 
Försäkringsbolag. Vid gamla Posten på baksidan.  

Peter Ståhl (Attention):  

• Vi vill tacka och berömma kommunen för att vi får låna en 
möteslokal gratis.  

 

13. Övriga frågor 
Carin Malm (KD): Hur kan man få med en representant i Handikapprådet? 

Svar från tillförordnad kundtjänstchef Andriette Ivarsson: Detta anges i 
arbetsordningen. 
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